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Як повідомляє Департа-
мент міжнародної політи-
ки апарату ФПУ, у зустрічі 
також узяли участь керів-
ники департаментів ви-
робничої політики та ко-
лективно-договірного ре-
гулювання і міжнародної 
роботи апарату ФПУ Оле-
на Лобченко та Василь 
Шилов.
Представники банку ви-
словили впевненість, що 
Україна в змозі провести 
невідкладні реформи для 
забезпечення сталого еко-
номічного зростання, ство-
рення нових якісних робо-
чих місць уже впродовж 
наступних кількох років. 
Сергій Кондрюк наголо-
сив, що ФПУ готова продо-
вжувати співпрацю зі Сві-
товим банком на основі до-
тримання фундаменталь-
них стандартів Міжнарод-
ної організації праці і за-
певнив, що ФПУ та її член-
ські організації підтриму-
ють європейській вибір 
України.
Заступник Голови ФПУ зу-
пинився на гострих соці-
альних проблемах, які по-
требують негайного вирі-
шення. Він зазначив, що 
антикризові заходи, якщо 
їх не скоригувати, призве-
дуть до значного падіння 
реальних трудових дохо-

дів, енергетичної бідності, 
втрати робочих місць. До-
водити тарифи до еконо-
мічно обґрунтованих, як 
вважає Сергій Кондрюк, 
можна, але одночасно до-
вести до економічно об-
ґрунтованих розміри зарп-
лат. 
 «Чому, – запитав Сергій 
Кондрюк,  – учителі, мета-
лурги, лікарі мають стоя-
ти з простягнутою рукою і 
просити про допомогу? 
Працююча людина не має 
бути бідною. Вона має 
отримувати достатню 
зарплату».
Сергій Кондрюк наголо-
сив, що ФПУ ніколи не по-
годиться, аби, прикриваю-
чись кризою, чиновники 
скасували соціальні стан-
дарти.
У зв’язку з цим заступник 
Голови ФПУ повідомив 
про зусилля ФПУ з підпи-
сання Генеральної угоди з 
Урядом та підприємцями з 
метою переформатування 
та інституціалізації трудо-
вих відносин, подальшого 
руху в напрямі забезпечен-
ня соціальної справедли-
вості.
Він запропонував розпоча-
ти з просвітницької діяль-
ності, ознайомлення яко-
мога ширшого кола людей 
із напрямами діяльності 
Всесвітнього банку та за-
лучення громадськості до 
розроблення і реалізації 
численних проектів Все-
світнього банку в Україні. 
Сергій Кондрюк запропо-
нував представникам 

Всесвітнього банку залу-
чати до проведення дослі-
джень в Україні фахівців 
ФПУ та її членських орга-
нізацій, а також регуляр-
но висвітлювати діяль-
ність банку на сторінках 
газети ФПУ «Профспілко-
ві вісті».
Паоло Беллі погодився, що 
українські профспілки ма-
ють відігравати важливу 
роль у соціально-еконо-
мічному розвитку країни, 
адже у таких країнах, як 
Швеція, Данія та Німеччи-
на саме завдяки прийнят-
тю «соціальних пакетів», 
значному інвестуванню в 
соціальну сферу вдалося 
досягти високого рівня 
життя та створити якісні 
робочі місця.
У 2014 році Світовий банк 
очікує падіння ВВП на 3%. 
Якщо всі необхідні заходи 
запровадити швидко, то, 
за словами пана Паоло 
Беллі, економічне зростан-
ня відновиться вже у 2015-
му. Це в довгостроковій 
перспективі сприятиме за-
безпеченню сталого зрос-
тання економіки. Однак 
уже сьогодні середній 
клас і заможні люди ма-
ють платити повну вар-
тість за спожиті послуги.
Паоло Беллі привітав про-
позиції щодо відновлення 
співпраці між ФПУ та 
представництвом Світово-
го банку, зокрема з питань 
проведення просвітниць-
кої роботи, детінізації 
української економіки 
тощо.

У 
зв’язку з тим, що 
насильство в Украї-
ні загрожує пере-
рости в пов но-
масштабну гро-

ма дянську війну, МКП за-
кликає політичних ліде-
рів України, Росії та ши-
роке міжнародне співто-
вариство зробити все 
можливе для ненасиль-
ницького і мирного врегу-
лювання ситуації з дотри-
манням демократії, прав 
людини і фундаменталь-
них принципів міжнарод-
ного права.

19 лютого профспілки 
всього регіону закликали 
«знайти розумне рішення 

у вигляді консенсусу на-
ціональних інтересів і ре-
альних потреб трудящих і 
громадян України», проя-
вивши повагу до життя і 
прав українського наро-
ду, а також забезпечивши 
його майбутнє, спираю-
чись на вільний вибір. Ці 
вимоги представників 
трудящих і найбільш ре-
презентативних організа-
цій громадянського сус-
пільства залишаються 
єдиним прийнятним рі-
шенням, що допоможе ви-
йти з кризи, зберегти жит-
тя і визначити курс на 
майбутнє, заснований на 
соціальній та економіч-

ній справедливості й мир-
ному співіснуванні.

Усі сторони мають без 
зволікання взяти на себе 
зобов’язання вступити в 
переговори, відмовитися 
від підбурювання ради-
кальних екстремістів до 
насильства і співпрацю-
вати для забезпечення по-
вної поваги до демократії 
та верховенства закону.

Відмова від прийняття 
цих важливих кроків по-
ставить народ України  
перед обличчям жахли - 
вих наслідків тотальної  
війни.

Президія Миколаївської обласної ради профспілок ви-
словлює щире співчуття з приводу непоправних люд-
ських втрат унаслідок вибуху в житловому будинку на 
вулиці Лазурній.
Цю страшну трагедію ми сприймаємо як свою власну, 
адже у горя немає ні обличчя, ні статі, а втрата дорогих 
людей завжди трагічна. Велике горе змушує нас вкотре 
замислитися про ціну людського життя та недопущення 
подібного в майбутньому.
Висловлюємо сподівання щодо найшвидшого одужання 
тих, хто був травмований.
Хай Господь дає рідним і близьким загиблих мужності й 
терпіння.
Серцем і душею разом з вами у цей скорботний час.

ПРЕЗИДІЯ  МИКОЛАЇВСЬКОЇ
ОБЛАСНОЇ  РАДИ  ПРОФСПІЛОК
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Б
ільш ніж за півстоліття сво-
го існування підприємство 
розробило і впровадило у 
виробництво більше 30 ти-
пів корабельних газотурбін-

них установок. Ними оснащено 
29% газотурбінних кораблів світо-
вого флоту. На базі сучасних газо-
турбінних двигунів створені уста-
новки практично для всіх видів 
надводних кораблів. Сьогодні під-
приємство поставляє продукцію 
морського призначення в Індію, 
Китай, Росію, Південну Корею.

Вже 35 років ДП НВКГ «Зоря-
Машпроект» розробляє і постав-
ляє техніку для магістральних га-
зопроводів. Сьогодні понад 50% 
продукції заводу призначено саме 
для газоперекачування. Лише в 
газотранспортній мережі росій-
ського «Газпрому», найбільшої в 
світі газової компанії, експлуату-
ється понад 750 двигунів микола-
ївського виробництва. Обсяг по-
ставок у Росію щороку зростає, 
підприємство бере участь в новіт-
ніх проектах «Газпрому», в тому 
числі поставило устаткування 
для Північноєвропейського газо-
проводу. З двигунами «Зоря-
Машпроект» працює й українська 
газотранспортна система.

Сьогодні стійким попитом га-
зових компаній користуються су-
часні 16- і 25-мегаватні двигуни. 
Серед найбільших споживачів 
продукції ДП «Зоря-Машпроект» 
– замовники з Близького Сходу. 
Також реалізовані пілотні проек-
ти для газотранспортних мереж 
Китаю.

Третій напрямок діяльності – 
енергетика. За останні декілька 
років компанії вдалося значно 
збільшити обсяги продажів на 
цьому напрямку. Миколаївська 

компанія стала учасником міжна-
родного проекту з будівництва 
електростанції в Гані (Західна 
Африка). В галузі енергетики під-
приємство співпрацює з компані-
ями Близького Сходу і Південно-
Східної Азії, наприклад з корпо-
рацією Sinopec – найбільшою на-
фтопереробною компанією КНР.

ДП «Зоря-Машпроект» не лише 
продає готову продукцію, а й за-
ймається розробками нового 
устаткування за замовленням різ-
них компаній.

Вже 60 років миколаївський на-
уково-виробничий комплекс газо-
турбобудування зберігає передові 
позиції і входить до групи світо-
вих лідерів галузі. «Зоря-Машпро-
ект» сьогодні – це потужний блок 
цехів металообробки, розвинена 
металургія, високоточне скла-
дальне виробництво, цілий комп-
лекс випробувальних станцій і 
одна з кращих у світі команд кон-
структорів-розробників.

У виробничих цехах і адміні-
стративних підрозділах, кон-
структорському і науково-дослід-
ному відділеннях, об’єктах соці-
альної сфери працюють майже 13 

тис. людей, більшість з яких ма-
ють найвищий рівень кваліфікації 
в своїй галузі. Середня заробітна 
плата одного працівника на під-
приємстві становить 4269 гривень.

На підприємстві існує розвине-
на соціальна інфраструктура. До 
неї входять п’ять дитячих вихо-
вальних закладів, два центри літ-
нього дитячого відпочинку та 
оздоровлення, три бази відпочин-
ку на узбережжі для робітників 
підприємства, поліклініка, профі-
лакторій, комплекс спортивних 
споруд, в тому числі плавальний 
басейн. Спорткомплекс підприєм-
ства неодноразово ставав ареною 
для різного рівня змагань, в тому 
числі чемпіонатів України з де-
кількох спортивних дисциплін. 
На базі спорткомплексу працює 
дитяча спортивна школа, де 
успішно розвивається ціла низка 
видів спорту.

ДП «Зоря-Машпроект» і сьогод-
ні залишається флагманом укра-
їнського газотурбобудування, уні-
кальним підприємством на всьо-
му просторі СНД і гідним конку-
рентом провідним світовим брен-
дам.

-

-
-

За інформацією Інформа-
ційно-аналітичного цен-
тру ФПУ, на розгляд Ради 
виносяться питання: про 
вибори Голови Федерації 
профспілок України, про 
підготовку до з’їзду ФПУ. 
Будуть окреслені завдан-
ня профспілок щодо за-
хисту соціально-еконо-
мічних прав та інтересів 
працівників у сучасних 

умовах. Розглядати-
меться проект Стратегії 
модернізації ФПУ, її  
членських організацій, а 
також Стратегія управ-
ління майном та викорис-
тання його в інтересах 
людини праці. Учасники 
засідання обговорять ви-
конання бюджету ФПУ в 
2013 році та бюджет ФПУ 
на 2014 рік.

Основне завдання профспілок – за-
безпечення людини праці гідною 
оплатою праці за роки незалежнос-
ті України ми вирішити не змогли. 
Це найважливіше, постійно акту-
альне питання віддано на відкуп 
роботодавця.
Сьогоднішній рівень заробітної 
плати більшості працівників, які 
нібито надійно захищені профспіл-
ками, складає трохи більше 200 до-
ларів. А це означає, що кваліфіко-

вані українські робітники змушені 
жити (точніше, виживати) нітрохи 
не краще за своїх некваліфікова-
них побратимів з найбідніших кра-
їн типу Бангладеш.
Активність профспілок у боротьбі 
за права трудящих недостатньо ви-
сока ще й тому, що вони не стали 
повністю самостійними, незалеж-
ними ні від кого, крім своїх членів. 
За 20 з гаком років ми так і не змо-
гли вийти з-під сторонньої опіки – 
будь то партійна система або сьо-
годнішній бізнес.
Стратегічно важливими для вітчиз-
няних профспілок мають бути не 
пропозиції та прохання до бізнесу і 
держави, а вимоги, закріплені зако-
нодавчо (як у США та Європі). А для 
цього профспілки повинні вибороти 
собі право законодавчої ініціативи 
для вирішення правового, трудово-
го та фінансового захисту спілчан.

Українські профспілки, що входять 
до складу ФПУ, сьогодні повинні 
рішуче захищати права людини 
праці. А для цього ми повинні:
1. Вимогливо, наступально і голо-
вне – швидко укласти безстрокову 
Генеральну угоду.
2. Законодавчо закріпити поширен-
ня норм колективних договорів 
лише на членів профспілки.
3. Не підтримувати надання будь-
яких кредитів державі в обмін на 
істотне погіршення умов життя пе-
ресічних українців.
4. Обрати Голову ФПУ, не залежно-
го ні від старої, ні від нової влади. 
5. Беручи на себе низку зобов’язань, 
які самостійно не зможемо викона-
ти, заручитися підтримкою держа-
ви щодо спільного їх виконання.
6. Вимагати припинення маніпу-
лювання свідомістю населення че-
рез ЗМІ.

-

-

-
-
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П
ісля недавньої мо-
дернізації вироб-
ництв у м. Калуші, 
на які витрачено 
понад 800 млн дол. 

і де побудовано нові по-
тужності з випуску каус-
тичної соди, хлору, поліві-
нілхлориду, цех із виго-
товлення профілю ПВХ, 
товариство працювало не-
довго. В кінці 2013 року 
трудовий колектив у чер-
говий раз попередили про 
зупинку, пояснюючи це 
економічною недоцільніс-
тю роботи товариства в іс-
нуючих умовах. Перед 
кількатисячним колекти-
вом постало питання ви-
живання. Адже зупинка 
підприємства – це наступ-
ні скорочення персоналу, 
режим з неповним робо-
чим часом, недоотримані 
заробітні плати та інші ви-
плати. Тривалі простої 
уже призвели до зменшен-
ня кількості працівників. 
Ця ситуація справляє нега-
тивний вплив на суміжні 
підприємства. З 1 квітня 
припинило своє існування 
ПрАТ «Лукор». На підпри-
ємствах усе частіше засто-
совуються нетипові форми 
зайнятості. Питання вижи-
вання гостро постало  
також і перед іншими фір-
мами. 

Як зазначає голова об-
ласної ради профспілки 
працівників хімічної і на-
фтохімічної  галузей  

В. Олексин, складна ситуа-
ція спостерігається нині на 
Надвірнянському нафтопе-
реробному заводі. Підпри-
ємство, що більше 100 ро-
ків переробляло україн-
ську нафту і забезпечувало 
якість нафтопродуктів за 
чинними на той час норма-
тивами, зупинено. Доне-
давна тут проводились ро-
боти із заміни застарілого 

устаткування, оновлене за-
гальнозаводське господар-
ство. Реконструкція уста-
новок первинної перероб-
ки нафти дала змогу май-
же вдвічі збільшити їх по-
тужність. Але три роки 
тому власники припинили 
фінансування робіт щодо 
модернізації. Обіцянки 
уряду разом з виробника-
ми нафтопродуктів, їх 

власниками провести мо-
дернізацію і реконструк-
цію об’єктів галузі, на 
жаль, залишились невико-
наними. 

Невтішний стан справ і 
на підприємствах хімічної 
та нафтохімічної галузей 
промисловості. Тож осно-
вні дії галузевої профспіл-
ки в цих умовах стали 
предметом обговорення на 
пленумі її Центральної 
ради. Зокрема, прийнято 
рішення запропонувати 
Прем’єр-міністру України 
Арсенію Яценюку спільну 
зустріч фахівців галузі, 
причетних до врегулюван-
ня ситуації керівників ві-
домств та представників 
профспілки для ухвалення 
рішень щодо збереження 
важливої для розвитку 
економіки країни галузі.
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– Працівники установ, за-
кладів та організацій соціаль-
ної сфери, як і інші бюджетні 
галузі, стурбовані ситуацією, 
що склалася в результаті при-
йняття 27 березня ц. р. Закону 
України «Про запобігання фі-
нансової катастрофи та ство-
рення передумов для економіч-
ного зростання в Україні», по-
станови Кабінету Міністрів 
України № 65 від 1 березня ц. р. 
«Про економію державних ко-
штів та недопущення втрат бю-
джету», які вже звузили зміст 
гарантій держави працівникам 
бюджетної сфери та держав-
ним службовцям. Запропонова-
ний Кабінетом Міністрів Укра-
їни законопроект «Про внесен-
ня змін до деяких законодав-
чих актів України (щодо вдо-
сконалення окремих положень 
соціальної політики)» (реєстра-
ційний № 4648 від 07.04.2014) та-
кож спрямований на зниження 
життєвого рівня працівників 
органів виконавчої влади та 
місцевого самоврядування. Пе-
редбачений «ручний режим» 
встановлення оплати праці 
державним службовцям погір-
шує їхні умови оплати праці. 

Центральна рада Профспіл-
ки звернулась до Голови Верхо-
вної Ради України Олександра 
Турчинова щодо недопущення 
соціальної несправедливості, 
зменшення доходів державних 
службовців за рахунок урізан-
ня фінансування бюджетних 
галузей. Адже сьогодні й без 
того рівень заробітної плати, 
приміром, працівників управ-
лінь праці та соціального за-
хисту (від спеціаліста до на-
чальника відділу,) які є дер-
жавними службовцями з ви-
щою освітою, дорівнює заробіт-
ній платі прибиральниці. 

Болюче вдарило по праців-
никах соціальної сфери не тіль-
ки зменшення видатків на 
оплату праці працівників бю-
джетної сфери, а й скорочення 
видатків на утримання фахів-
ців із соціальної роботи, перед-
бачене Законом України від 
27.03.2014 № 1165-VII «Про вне-
сення змін до Закону України 
«Про Державний бюджет Укра-
їни на 2014 рік», відповідно до 
якого з 1 травня проводиться 

скорочення фахівців із соціаль-
ної роботи у разі, якщо місцеві 
бюджети не забезпечать утри-
мання зазначених посад за ра-
хунок власних коштів. Проте 
більшість місцевих бюджетів є 
дотаційними. І хоча Міністер-
ство соціальної політики не по-
годжувало жодних норматив-
но-правових документів щодо 
скорочення посад фахівців із 
соціальної роботи, видатки на 
утримання цієї категорії скоро-
чено. Станом на 01.04.2014 у сис-
темі працюють 9901 фахівець із 
соціальної роботи. Із загальної 
кількості працюючих фахівців 
5032 особи (50,8%) попереджені 
про вивільнення.

-
-

– У зв’язку з прийняттям по-
станови Кабінету Міністрів 
України «Про економію дер-
жавних коштів та недопущен-
ня втрат бюджету» передбаче-
не припинення доплат за вико-
нання обов’язків тимчасово 
відсутніх працівників та неза-
повнення вакантних посад ста-
новить загрозу для соціальної 
сфери. Адже специфіка роботи 
окремих установ не витримає 
таких обмежень. Це питання 

порушувалося під час зустрічі 
профспілок із заступником мі-
ністра фінансів Володимиром 
Матвійчуком 5 квітня ц. р., у 
зверненні до міністра соціаль-
ної політики Людмили Денісо-
вої. За повідомленням мініс-
терства, на сьогодні зазначене 
питання опрацьовується з ура-
хуванням пропозицій органів 
виконавчої влади й інших уста-
нов для внесення змін до поста-
нови Кабінету Міністрів Украї-
ни від 01.03.2014 № 65 «Про еко-
номію державних коштів та не-
допущення втрат бюджету».

До Центральної ради Проф-
спілки надходять звернення 
від обласних організацій, тру-
дових колективів установ та 
організацій соціального захис-
ту щодо недопущення скоро-
чення чисельності працівни-
ків. 

Кадрове забезпечення діяль-
ності установ, закладів та орга-
нізацій соціальної сфери сьо-
годні є одним з найгостріших 
проблемних питань, що 
пов’язане насамперед з низь-
кою оплатою праці та надмір-
ним навантаженням у зв’язку з 
розширенням і введенням до-
даткових функцій. Забезпече-
ність видатками на утримання 
департаментів, районних і 
міських управлінь праці та со-

ціального захисту зовсім не 
враховує збільшення функціо-
нальних обов’язків та покладе-
них на них завдань.

23 квітня відбулося засідан-
ня президії Центральної ради 
Профспілки з обговорення про-
блемних питань працівників 
установ, закладів та організа-
цій соціальної сфери, в якому 
взяв участь заступник міністра 
соціальної політики України – 
керівник апарату Віктор Іван-
кевич. Учасники засідання об-
говорили низку проблем галузі 
та внесли пропозиції щодо їх 
вирішення.

-

– Створення Профспілки ста-
вило за мету об’єднання пра-
цівників підприємств, установ 
і організацій, близьких за свої-
ми проблемами, що дало змогу 
більш уважно вивчати і вирі-
шувати питання захисту прав 
та інтересів спілчан. Результа-
ти 10-річної діяльності Проф-
спілки засвідчили, що форму-
вання новоствореної організа-

ції було дуже своєчасним. 
За цей час Профспілка за-

клала надійний фундамент 
для подальшого зміцнення сво-
їх позицій як виразника інте-
ресів спілчан. Завдяки принци-
повій позиції Центральної 
ради й обласних рад Профспіл-
ки, профкомів первинок, прове-
денню політики соціального 
партнерства, небайдужості до 
проблем спілчан вдалося вирі-
шити низку наболілих про-
блем, не тільки зберегти, а й 
зміцнити Профспілку, збіль-
шити активність і чисельність, 
здобути належний авторитет.

Цьогоріч розпочалися звіти 
та вибори в обласних профорга-
нізаціях, що передують прове-
денню ІІІ з’їзду Профспілки в 
2015 році. В нелегких економіч-
них умовах проходять ці звіти. 
І прийняття вищезазначених 
законодавчих актів послаблює 
здобутий результат. На звітно-
виборних конференціях спілча-
ни вимагають активних дій на 
їхній захист. Вони хочуть мати 
гідну заробітну плату, необхід-
ну для забезпечення добробуту 
їхніх сімей і впевненості в за-
втрашньому дні. На жаль, сьо-
годні заробітна плата праців-
ників соціальної сфери най-
нижча серед інших бюджетних 
галузей. У відповідності із за-
конами України в галузі осві-
ти, охорони здоров’я, культури 
і науки держава передбачає га-
рантії та пільги працівникам. 
Чинний ЗУ «Про соціальні по-
слуги» визначає основні орга-
нізаційні та правові засади на-
дання соціальних послуг осо-
бам, які перебувають у склад-
них життєвих обставинах і по-
требують сторонньої допомо-
ги, але не містить гарантій пра-
цівникам соціальної сфери, які 
надають ці послуги.

У січні ц. р. Центральній 
раді Профспілки на погоджен-
ня надійшов розроблений Мі-
ністерством соціальної політи-
ки України ЗУ «Про соціальну 
роботу та соціальні послуги», 
що передбачає встановлення 
державних гарантій працівни-
кам і частково враховує пропо-
зиції Профспілки. Разом з тим 
ЦР наполягає на врахуванні ін-
ших пропозицій, що були на-
правлені. Тож робота над зако-
нопроектом триває.

Працівники соціальної сфе-
ри розуміють, що здійснення 
низки заходів Урядом щодо ра-
ціонального використання 
державних коштів, недопу-
щення втрат бюджету та ство-
рення передумов для еконо-
мічного зростання в нинішніх 
складних умовах є необхідним 
для стабілізації економіки і за-
побігання економічній ката-
строфі. Водночас здійснення 
цих заходів за рахунок людей 
праці призведе до їхнього зубо-
жіння.

 



.06
www.psv.org.ua

-
-

-
-

-
-

-
-
-

-
-
-
-
-
-

-
-
-

-

-

-

-

-

-

-

-
-
-

-
-

-
-

-
-

-
-

-
-

-
-

-
-

-

-

-

-

-
-

-
-

-

-

-
-

-

-

-

-
-

-
-

-

-
-

-

-
-

-
-

-
-

-

-
-
-

-

-

-

-
-

-

-
-

-
-

-

-
-

-

-
-

-

-
-

-

-

-
-

-
-

-

-
-

-

- У 
лютому ц. р. NAS отримала лі-
цензію для польотів з Ірландії 
та подала заяву до департа-
менту транспорту США з про-
ханням дозволити польоти 

між Європою і США. Якщо заяву буде 
задоволено, компанія дістане право 
здійснювати дальні польоти до США, 
при цьому використовуватиме працю 
робітників так, що їхні права не бу-
дуть захищені ні законодавством 
США, ні ЄС.

Кілька членських організацій Між-
народної федерації транспортників із 
США взяли участь у демонстрації на 
захист прав трудящих. На засіданні 
комітету працівників кабінних екіпа-
жів МФТ профспілки домовилися про 
те, що вимагатимуть від департамен-
ту транспорту США якомога більше 
інформації про кадрові плани авіалі-
нії NAS.

МФТ наразі вимагає від урядів 
Норвегії та Ірландії дізнатися плани 
авіалінії  NAS стосовно трудових ре-

сурсів, а також має намір звернутися 
до єврокомісії з проханням розгляну-
ти європейську політику зручних пра-
порів і той соціальний демпінг, який 
у результаті може виникнути. МФТ 
уже застерігала про небезпеку вико-
ристання практики зручних прапорів 
у цивільній авіації на міжнародному 
рівні. Це питання неодноразово пору-
шувалося на нарадах Міжнародної ор-
ганізації праці та Міжнародної орга-
нізації цивільної авіації.

Коментуючи ситуацію, секретар 
секції цивільної авіації МФТ Габрі-
ель Мочо Родрігес наголосив, що 
якщо авіалінія отримає дозвіл на по-
льоти, то авіакомпанія NAS може 
створити небезпечний прецедент 
щодо порушення прав трудівників. 
За його словами, трудове законодав-
ство існує не просто так, і будь-які 
спроби обійти національні чи міжна-
родні закони наштовхнуться на жор-
стку відсіч профспілок, урядів і зако-
нодавчих органів.
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Головою Профспілки 
було обрано Антоніну Йо-
сипівну Ясницьку. А 6 лип-
ня 2004 року галузеву 
Профспілку було зареє-
стровано як всеукраїнську 
громадську організацію. 17 
червня 2005 року на І з’їзді 
Профспілки працівників 
соціальної сфери України 
головою Профспілки обра-
но Володимира Івановича 
Тьоткіна.

13 грудня 2006 року 
Профспілка була прийнята 
до складу Федерації проф-
спілок України. Статут 
Профспілки, програма 
«Підтримка. Захист. Га-
рантія» та Галузева угода є 
основними документами, 
якими Профспілка керу-
ється в своїй діяльності.

Осередки Профспілки 
діють у 23 регіонах Украї-
ни. До її складу входить 21 
обласна організація, одна 
міська організація, 11 
об’єднаних профспілкових 
організацій та чотири пер-
винні профспілкові органі-
зації прямого підпорядку-
в а н н я .  П р о ф с п і л к а 
об’єднує 1370 первинок за-
гальною чисельністю 79921 
спілчанин.

З 2007 року Профспілка 
входить до впливового й 
авторитетного міжнарод-
ного профспілкового 
об’єднання – Інтернаціона-
лу громадського обслуго-
вування.

27 січня 2012 року Націо-
нальна служба посередни-
цтва і примирення під-
твердила репрезентатив-
ність Профспілки праців-
ників соціальної сфери 
України як всеукраїнської 
організації на право укла-
дення галузевих угод із со-
ціальними партнерами.

У рамках реалізації 
норм і положень Генераль-
ної та Галузевої угод, ко-
лективних договорів проф-
спілковою стороною вжи-
ваються заходи для вирі-
шення спірних питань 
шляхом переговорів з 
представниками всіх гілок 
влади. ЦР Профспілки, те-

риторіальні ради зверта-
лись на адресу Кабінету 
Міністрів, Верховної Ради, 
Мінсоцполітики щодо 
збільшення державного фі-
нансування для установ та 
організацій соціальної 
сфери, неприпустимості 
залишкового принципу 
розподілу коштів на га-
лузь, встановлення дер-
жавних гарантій працівни-
кам, удосконалення систе-
ми оплати праці, приве-
дення у відповідність до 
виконуваних обсягів на-
вантаження чисельності 
працівників та недопущен-
ня їх скорочення.

З моменту створення 
Профспілки укладено вже 
третю Галузеву угоду, го-
тується до підписання на-
ступна. Профспілка разом 
з міністерством здійснює 
моніторинг виконання по-
ложень Галузевої угоди, 
підбиває підсумки і розро-
бляє заходи щодо її здій-
снення.

Профспілка входить до 
складу Спільного пред-
ставницького органу все-
українських профспілок та 
профоб’єднань для участі 
в колективних перегово-
рах з укладання Генераль-
ної угоди.

Задля створення гідних 
умов праці, забезпечення 
стабільного функціонуван-
ня галузі Профспілка до-
магалась: законодавчого 
встановлення державних 
гарантій працівникам со-
ціальної сфери; забезпе-
чення фінансування галузі 
відповідно до потреб, на-
самперед на гідну оплату 
праці; вдосконалення пен-
сійного забезпечення; роз-
ширення та вдосконален-
ня законодавчої бази щодо 
трудових, соціально-еконо-
мічних прав і гарантій пра-
цівників шляхом здійснен-
ня експертно-аналітичної 
роботи над законопроекта-
ми, проектами відповід-
них нормативно-правових 
актів, внесення відповід-
них пропозицій до Коміте-
ту Верховної Ради України 
з питань соціальної полі-
тики та праці, Міністер-

ства соціальної політики, 
інших міністерств, ФПУ. 
За ініціативою Профспіл-
ки і завдяки спільним зу-
силлям сторін соціального 
діалогу, зокрема, вирішені 
наступні питання:

– прийнято постанову 
Кабміну «Про внесення 
змін до постанов Кабінету 
Міністрів України від 14 
квітня 1997 року № 346 та 
від 14 червня 2000 року  
№ 963», метою якої є поси-
лення соціально-правового 
захисту педагогічних пра-
цівників закладів системи 
органів праці та соціально-

го захисту населення (на-
дання їм щорічної осно-
вної відпустки тривалістю 
56 календарних днів);

– прийнято постанову 
Кабміну № 373 «Про вста-
новлення надбавки педаго-
гічним працівникам…», 
якою встановлено надбав-
ку в розмірі 20% посадово-
го окладу педагогічним 
працівникам дошкільних, 
позашкільних, загальноос-
вітніх, професійно-техніч-
них навчальних закладів, 
вищих навчальних закла-
дів I–II рівня акредитації, 
інших установ і закладів 
незалежно від їх підпоряд-
кування;

– з 1 вересня 2011 року 
окремим категоріям пра-
цівників установ соціаль-
ного захисту населення ви-
плачується надбавка за ви-
слугу років 10–30% посадо-
вого окладу;

– встановлено надбавку 
за особливі умови роботи в 
розмірі 15% посадового 
окладу (з підвищеннями) 
лікарям, фахівцям з базо-
вою та неповною вищою 
медичною освітою і молод-
шим медичним сестрам з 

догляду за хворими, які 
працюють у будинках-ін-
тернатах для громадян по-
хилого віку та інвалідів, 
геріатричних пансіонатах, 
пансіонатах для ветеранів 
війни і праці, психоневро-
логічних інтернатах та ди-
тячих будинках-інтерна-
тах і безпосередньо обслу-
говують осіб із значно зни-
женою руховою активніс-
тю, прикутих до ліжка 
тощо.

З урахуванням пропози-
цій Профспілки розробле-
но проект ЗУ «Про соціаль-
ну роботу та соціальні по-

слуги», метою якого є, зо-
крема, підвищення стату-
су соціальних працівників.

Під час ведення колек-
тивних переговорів з роз-
робки й укладення колдо-
говорів Профспілка дома-
гається включення до них 
зобов’язань, які поліпшу-
ють умови праці, надають 
безоплатну правову допо-
могу працівникам.

Однією з форм підви-
щення кваліфікації праців-
ників, мотивації до праці, 
підвищення професійного 
статусу й обміну досвідом 
роботи є конкурси профе-
сійної майстерності: Все-
український конкурс про-
фесійної майстерності фа-
хівців територіальних цен-
трів соціального обслуго-
вування пенсіонерів та 
одиноких непрацездатних 
громадян; Всеукраїнський 
конкурс працівників інтер-
натних установ в номінаці-
ях «Краща медична се-
стра» та «Краща молодша 
медична сестра»; «Кращий 

за професією» серед куха-
рів інтернатних установ; 
«Краща трудова династія». 
З метою зміцнення Проф-
спілки, підвищення пре-
стижу та пошуку творчих 
та небайдужих молодих 
профспілкових лідерів ЦР 
Профспілки проведено 
конкурс «Кращий молодий 
профспілковий лідер».

На базі Академії праці 
та соціальних відносин 
ФПУ відбувся І Молодіж-
ний форум на тему «Проф-
спілки і молодь», в якому 
взяли участь голови облас-
них та первинних проф-

спілкових організацій, 
представники молодіж -
них рад з усіх регіонів 
України.

ЦР Профспілки двічі 
проводила галузеву спар-
такіаду. Вже стали тради-
ційними організовані об-
ласними радами спартакі-
ади та спортивні турніри з 
різних видів спорту.

Щорічно проводяться 
фестивалі художньої само-
діяльності, виставки при-
кладного мистецтва, різ-
номанітні огляди-конкур-
си не тільки серед членів 
Профспілки, а й серед їх-
ніх дітей.

ЦР Профспілки вдоско-
налює систему підготов - 
ки й перепідготовки проф-
спілкових кадрів та ак тиву.

Рішенням ЦР Проф-
спілки в 2010 році заснова-
на Книга Пошани Проф-
спілки, куди вже внесено 
імена 10 спілчан.

Рішенням Президії ЦР 
Профспілки оголошений 
щорічний галузевий 
огляд-конкурс первинних 
профспілкових організа-
цій, переможці якого бе-
руть участь у Всеукраїн-

ському огляді-конкурсі.
Постійно ведеться ін-

формування профспілко-
вих організацій матеріала-
ми про діяльність Проф-
спілки, проводиться робо-
та з методичних розробок, 
інформаційних матеріа-
лів, щоквартально випус-
кається інформаційний 
бюлетень, забезпечується 
інформування спілчан 
шляхом широкого вико-
ристання друкованих ЗМІ, 
радіо, телебачення, пред-
ставницької сторінки 
Профспілки в Інтернеті 
тощо.

Цьогоріч уже вдруге 
розпочалась звітно-вибор-
на кампанія в Профспілці. 
Звітують профспілкові ко-
мітети, обласні ради 
Профспілки. В 2015 році 
відбудеться ІІІ з’їзд Проф-
спілки.

Почесне звання «Заслу-
жений працівник соціаль-
ної сфери України» при-
своєно голові Житомир-
ської обласної організації 
Профспілки В. П. Шушпа-
ну, голові Закарпатської 
обласної організації Проф-
спілки Л. Б. Ляпіній, голо-
ві Хмельницької обласної 
організації Профспілки  
О. Д. Цюзіку. Голова Пол-
тавської обласної органі-
зації Профспілки А. А. Гу-
дзенко нагороджений ор-
деном Данила Галицького. 
Переможцями Всеукраїн-
ського конкурсу на кращо-
го профспілкового лідера-
жінку стали голова Хар-
ківської обласної організа-
ції Профспілки Л. В. Плас-
тун і колишня голова 
Львівської обласної орга-
нізації Б. В. Грабан.

Частину своєї трудо - 
вої діяльності присвяти - 
ли профспілковій роботі  
колишні керівники, які 
очолювали обласні органі-
зації і зробили свій внесок  
у розвиток Профспілки:  
Б. В. Грабан (Львівська  
обласна організація),  
Т. В. Повстенко (Миколаїв-
ська обласна організація). 
Пам’ятають спілчани ко-
лишню голову Тернопіль-
ської обласної організації 
О. О. Олексіїв, яка перед-
часно пішла з життя. 
Профспілка має потужний 
профспілковий актив.
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немає. Торговій війні з Росією кінця-
краю не видно. Нам треба терміново пе-
реорієнтовуватись на інші ринки. При-
вабливі й доступні. І робити це не просто 
швидко, а надзвичайно швидко.

 

Як зауважив глава українського уря-
ду, нам треба навіть не входити у двері 
ринку ЄС, «а швидко-швидко забігати, 
тому що якщо ми не займемо цей сег-
мент, його займуть конкуренти». Та чи 
готові вітчизняні підприємці постачати 
товари до країн Європейського Союзу? 
Якщо вірити статистиці – так, але з огля-
ду на застереження експертів – не зо-
всім.

Якщо проаналізувати торговельний 
баланс України впродовж останнього 
часу, картина виглядає так: структура 
експорту змінилась – у країни ЄС зросла 
до 39,1%, СНД – знизилась до 16,1%. Аби 
наочніше показати результат, достатньо 
згадати, що раніше експорт країни в ці-
лому виглядав так: СНД – 21%, ЄС – 27%, 
Азія – 34%, Африка – 34%.

Теоретично Україна має компенсува-
ти за рахунок експорту в ЄС зниження 
поставок до Росії та інших країн СНД. Та 
на практиці це не так оптимістично. Бо 
продукцію, яку ми експортуємо до Росії, 
не так легко буде проштовхнути на рин-
ки Європейського Союзу. Навряд чи єв-
ропейські транснаціональні компанії 
дозволять зробити це без зайвих про-
блем. Тільки через те, що конкурентів 
ніхто й ніде не любить.

Перспектива, одначе, заманлива. За-
гальний економічний ефект від торго-
вельних преференцій ЄС для української 

євро на рік. Це вже будуть не примарні 
кредити, а гроші, зароблені власними зу-
силлями. Оскільки преференції діяти-
муть до 1 листопада, кожен змарнований 
день – це додаткові фінансові втрати. 
Відтак глава українського уряду звер-
нувся до представників УСПП бути гото-
вими до постачання продукції у ЄС. «Ко-
жен день – це гроші для української еко-
номіки. Все, що ви можете постачати від-
повідно до Угоди, має вже стояти на ко-
лесах. Це можливість,  якою ми 
зобов’язані скористатися і заробити гро-
ші для нашої економіки», – наголосив Ар-
сеній Яценюк.

Від того, наскільки вправно Україна 
скористається нагодою «продемонструва-
ти свої експортні можливості», залежить, 
чи захоче Європа підписувати й еконо-
мічну частину Угоди про асоціацію з на-
шою країною. Жебраків і прохачів у Єв-
росоюзі своїх вистачає. Однак те, що під 
час кризи нам дали певний аванс, вима-
гає від України надзвичайної концентра-
ції зусиль, аби вікно до Європи не зачи-
нилося раніше визначеного терміну.

Урядовий уповноважений з питань єв-
ропейської інтеграції Валерій П’ят-
ницький зауважує, що терміни – до 1 лис-
топада – надто стислі. Бо «українським 
бізнесменам потрібен певний час на по-
шук партнерів та укладання нових 
контрактів. До того ж ринок Європей-
ського Союзу висуває високі вимоги до 
безпеки якості продукції. І хоча Україна 
вже багато зробила, щоб гармонізувати 
своє законодавство у цій сфері до євро-
пейського, процес іще не завершений, 
тому кожному підприємцю треба само-
тужки вирішувати питання відповіднос-
ті своєї продукції європейським стандар-
там». Та іншого виходу в України просто 

Більшість оптимістично налаштова-
них економічних аналітиків без пере-
більшення вважають зниження митних 
тарифів на ввезення українських товарів 
реальною підтримкою України. У рамках 
такої допомоги впродовж шести місяців 
94,7% промислових, 82,2% сільськогоспо-
дарських і 83,4% продовольчих товарів 
будуть звільнені від сплати імпортного 
мита під час ввезення до ЄС. Єврокомісар 
із торгівлі Карел де Гюхт так прокомен-
тував рішення, ухвалене Радою ЄС: «Я 
радий, що ми змогли так швидко про-
класти шлях допомоги Україні. Ідея по-
лягає в тому, аби ЄС відчинив свої двері 
для українського експорту. Таким чином 
ми даємо реальний поштовх бізнесу,  
і це вплине на повсякденне життя укра-
їнців».

На важливості такого кроку з боку ЄС 
наголошує і президент Європейської ко-
місії Жозе-Мануель Баррозу. Бо це, крім 
визнання України на міжнародному рів-
ні, дасть іще й відчутну фінансову допо-
могу нашій економіці. Низка торговель-
них положень, прогнозують експерти, 
принесе економіці держави півмільярда 
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економіки може становити 497 мільйонів 
євро і включатиме, зокрема, 97 мільйо-
нів економії українськими експортера-
ми від скасування ввізних мит, а також 
340 мільйонів від збільшення експорту 
української агропродукції і 53 мільйони 
від збільшення експорту переробленої 
сільгосппродукції.

Як заробити задекларовані мільйони? 
Найперше, треба щоб Україна стала кон-
курентоспроможною у новому середови-
щі. Для цього треба подолати певні 
бар’єри. Будь-яка країна, яка прагне про-
битись на ринки Євросоюзу, має відпові-
дати його вимогам. І одночасно витри-
мувати конкуренцію з іншими гравцями 
ринку – країнами, що розвиваються. З 
урахуванням цих факторів Україні необ-
хідно якомога швидше вийти на світо-
вий рівень у системі міжнародної торгів-
лі. Європейський Союз зголосився нада-
ти Україні необхідну для цього підтрим-
ку. Ці можливості треба використовува-
ти, проте на європейський ринок заходи-

ти слід із продуктами, конкурентоспро-
можними і за ціною, і за якістю.

Генеральний директор Українського 
клубу аграрного бізнесу Володимир 
Лапа стверджує: «Не всі виробники ре-
ально уявляють, що треба зробити, аби 
потрапити на ринок ЄС. Коли вирахову-
єш вартісне значення імпортного мита 
– ти начебто конкурентоспроможний. Та 
це ще не означає, що твій товар потра-
пить до Європейського Союзу».

Інші експерти вважають, що Україні 
знадобиться не менше двох років напру-
женої роботи, аби отримати доступ на єв-
ропейський ринок за всіма групами про-
дуктів. Слід адаптувати законодавчу 
базу, вдосконалити бізнес-практики, про-
вести ревізію усієї експортної продукції. 
Словом, спокійно пережити ейфорію від 
рішення Ради ЄС, аби у поспіху не спіт-
кнутися на порозі до західних ринків збу-
ту. Уряд, зі свого боку, обіцяє спрямувати 
основну політику на «захоплення євро-
пейських ринків».

То з чим Україна йде підкорювати 
ринки Європи? На чільному місці – чорні 
метали. Хоча експерти не вбачають тут 
зиску. Євросоюз і донині був найбільшим 
покупцем продукції української чорної 
металургії, здебільшого Італія, Польща, 
Угорщина і Болгарія. Відтоді, як Україна 
вступила до СОТ, вона постачає свою ме-
талопродукцію, за винятком безшовних 
труб, без мита і квот. Тож обсяги поста-
вок цієї групи товарів обмежені попитом.

Україна найбільші сподівання покла-
дає на експорт сільськогосподарської 
продукції. Саме аграрії, на переконання 
економічних аналітиків, претендують на 
основний виграш – близько 400 мільйонів 
євро з обіцяних 500 мільйонів. Нині 
близько третини українського сільсько-
господарського експорту спрямовано на 
ринки ЄС, і найсильніші позиції – у про-
дукції рослинництва. До ЄС постачають 
43% проданої за кордоном кукурудзи, 

36% жита, 41% гречки і проса, 69% зерно-
вого сорго, 95% насіння й плодів олійних 
культур. У структурі експорту України 
до ЄС аграрній продукції належить май-
же п’ята частина, і поступається вона 
тільки металургії.

На відміну від рослинництва, тварин-
ництво і харчова промисловість навряд 
чи встигнуть «розжитися» на тимчасових 
пільгах. Для них європейський ринок до-
вгий час залишався неосвоєним, відтак 
компанії цих галузей не готові до стрім-
кого виходу на нього через відсутність 
необхідних сертифікатів якості.

За даними Української аграрної кон-
федерації, лише 7% українських вироб-
ників мають міжнародні сертифікати 
якості ISO и HACСP, ще у 15% є тільки 
один із двох дозвільних документів. 
Здійснити сертифікацію у повному обся-
зі за півроку, відпущеного на пільгову 
торгівлю, практично неможливо, наголо-
шують фахівці.

Шанси скористатися тимчасовою лібе-
ралізацією мають виробники м’яса пти-
ці, риби й меду. Та ці шанси обмежені 
низькими квотами. Скажімо, ЄС дозво-
ляє ввозити без мита тільки 5 тисяч тонн 
меду. Тим часом минулорічні обсяги цьо-
го виду продукції становили 17 тисяч 
тонн.

Фахівці вказують на ще одну пробле-
му, яку доведеться розв’язувати тим, хто 
прагне у перших лавах підкорити євро-
пейські ринки. Це відповідне фасування 
і упаковка, документальне підтверджен-
ня безпеки. Керівник напряму «розвиток 
ринкової інфраструктури» Проекту 
USAID «Агроінвест» Микола Гриценко 
саме у цьому вбачає велику проблему: 
«Не можуть наші фермери повезти про-
дукцію в ящиках з-під бананів. Необхід-
на копітка передпродажна підготовка та 
охолодження. На мій погляд, це стримає 
просування товарів на ринки Європи».

Інші експерти наголошують, що по-
вністю відповідає високим вимогам ЄС 
плодоовочева продукція. Цього не мож-
на сказати поки що про м’ясо-молочну. 
Тож сподіватися, що продукція, котру 
виробляють в особистих селянських гос-
подарствах, швидко потрапить на євро-
пейські ринки, не варто. Хіба що Євро-
пейський Союз іще надасть бодай неве-
личкі послаблення. Та, попри очікувані 
пільги, Євросоюз змусить нас розв’язати 
всі проблеми.
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П
рофспілки й існу-
ють для ведення 
колективних пере-
говорів, а якісний 
колективний дого-

вір є чи не єдиним виправ-
данням того, що на підпри-
ємстві є профспілка. Саме 
цей документ регулює ви-
робничі, трудові та соці-
альні відносини трудового 
колективу з адміністраці-
єю підприємства. Для 
будь-якої профспілки важ-
ливо, щоб для людини 
було забезпечено робоче 
місце, нормальні умови 
праці, гідна заробітна пла-
та. Все це є результатом 
домовленостей профспі-
лок із роботодавцями у 
рамках чинного трудового 
законодавства.

У сучасних умовах одне 
з головних завдань проф-
спілок полягає у тому, щоб 
колективний договір було 
укладено на кожному під-
приємстві, де працюють 
наймані працівники. Тому 
Федерація профспілок Чер-
нігівської області ставить 
перед собою завдання по-
силення ролі колективних 
договорів як одного з осно-
вних інструментів регулю-
вання відносин між робо-
тодавцем і найманими 
працівниками. 

Проте домовлятися тре-
ба вміти, а вмінню треба 
вчитися. Динамічний роз-
виток системи профспілко-
вого навчання, підвищен-
ня ефективності застосу-
вання різних форм і мето-
дів підготовки профспіл-
кових працівників, акти-
вістів, членів профспілок у 
сучасних умовах постійно 
перебувають у центрі ува-
ги навчально-методичної 
ради Федерації 
профспілкових 
організацій Чер-
нігівської об-
ласті з навчання 
проф спілкових 
кадрів та акти-
ву. На виконан- 
ня рішень ра- 
ди спеціалісти  
Чер нігівського 
НМЦ профспі-
лок нещодавно 
розробили онов-
лений курс на-
вчання «Школа 
профспілкових 

переговорників», який уже 
опанували десятки слуха-
чів. Програма курсу скла-
дена з урахуванням новіт-
ніх методик викладання з 
широким застосуванням 
комп’ютерної техніки та 
Інтернет-сервісів. За нови-
ми знаннями до Чернігова 
їдуть не тільки з усіх ку-
точків України, а й з інших 
країн, зокрема Білорусі. 
Тема проведення колек-
тивних переговорів неви-
черпна, адже охоплює най-
важливіші сторони життя 

людини праці. 
Та й як може 
бути інакше, 
якщо найкращу 
частину свого 
життя ми прово-
димо на роботі! 
Порядок прий -
няття кол до го во-
ру є найбільш де-
мократичним по-
рівняно з поряд-
ком прийняття 
інших локальних 
нормативних ак-
тів. Працівники 
можуть брати 

безпосередню участь у при-
йнятті колективного дого-
вору, а не бути лише пасив-
ними учасниками цього 
процесу. Отже, з’являється 
реальна можливість щось 
змінювати в умовах праці 
та порядку її оплати.

Законодавством вста-
новлено, що колективний 
договір має укладатися на 
всіх підприємствах, в уста-
новах, організаціях, які ви-
користовують найману 
працю. Стаття 20 ЗУ «Про 
професійні спілки, їх пра-
ва та гарантії діяльності» 
зобов’язує роботодавців, 
їхні об’єднання, органи ви-
конавчої влади та місцево-
го самоврядування брати 
участь у колективних пе-
реговорах щодо укладання 
колективних договорів і 
угод.

Розуміючи важливість 
підвищення якості та діє-
вості колдоговорів, спеціа-
лісти ФПО та НМЦ за під-
тримки органів влади та 
місцевого самоврядування 
постійно проводять масові 
просвітницькі семінари у 

районах і містах області, 
випускають і розповсю-
джують навчальну літера-
туру, розробляють нові на-
вчальні курси.

Крім того, спеціалісти 
Чернігівського НМЦ у змо-
зі забезпечити сучасний 
зв’язок профлідерів із 
представниками член-
ських організацій. Так, не-
щодавно за участі керівни-
цтва Чернігівської облас-
ної організації профспілки 
працівників освіти і нау-
ки, спеціалістів НМЦ 
профспілок відбувся вебі-
нар на тему змін законо-
давства щодо діяльності 
профспілкових організа-
цій. Участь в обговоренні 
актуальних питань життя 
профспілки взяли голови 
міських та районних орга-
нізацій. При цьому було зе-
кономлено час та значні 
кошти порівняно з прове-
денням «традиційного» зі-
брання в обласному цен-
трі. Ефективним виявило-
ся дистанційне спілкуван-
ня під час скайп-конфе-
ренції із заступником Го-
лови ФПУ Сергієм Кондрю-
ком, яка проводилася в 
Чернігівському НМЦ на 
початку квітня за участі 
представників обласних 
галузевих профоргані-
зацій.

Окрім діяльності Шко-
ли профспілкового перего-
ворника, нещодавно відбу-
лись заняття і у Школі 
профспілкового блогера. У 
Навчально-методичному 
центрі профспілок пред-
ставники різних галузевих 
профорганізацій опанову-
ють майстерність роботи з 
цільовими групами в Ін-
тернеті, соціальних мере-
жах. 
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Колектив секретаріату Національної тристоронньої 
соціально-економічної ради глибоко сумує з приво-
ду тяжкого непоправного горя – раптової смерті 
прес-секретаря Ярослава Петровського. Талано-
витому журналісту, ініціативному співробітнику, 
гарному другу і товаришу через три дні могло б ви-
повнитись усього 27 років. 
Життєрадісний, наполегливий, цілеспрямований – 
таким знали його всі, кому доводилося з ним пра-
цювати чи спілкуватись. Ярослав був не байдужий 
до суспільно-політичних подій у країні, мав чітко ви-
ражену громадянську позицію та впевнено йшов до 
поставлених цілей. Розумний, порядний, справед-
ливий і щирий, Ярослав завжди мав широке коло 
друзів та однодумців. Нам не вистачатиме його не-
вичерпного оптимізму, надійного плеча та доброго 
слова. 
Висловлюємо щирі співчуття батькам, рідним і 
близьким Ярослава. Він назавжди залишиться в на-
ших серцях. 
Світла та добра пам’ять тобі, Ярославе...

Профспілка працівників оборонної промисловості 
України висловлює щирі співчуття рідним, близь-
ким, друзям у зв’язку із трагічною смертю відомого 
профспілкового діяча – голови об’єднаного проф-
кому об’єднаної профспілкової організації «ДП за-
вод ім. Малишева», м. Харків, члена Президії Цен-
тральної Ради Профспілки, члена Ради Федерації 
профспілок України Дмитра Івановича Рижука.
На превеликий жаль, життя нашого колеги, яскравої 
і неординарної особистості обірвалось у розквіті 
сил. Важко знайти слова втіхи для тих, хто втратив 
близьку і дорогу, чудову і світлу людину. Всі, хто 
знав і спілкувався із Дмитром Івановичем, із глибо-
ким сумом сприйняли звістку про його передчасну 
смерть. Важко повірити в те, що перестало битися 
його серце, серце людини, яка любила життя, при-
ймала мудрі та виважені рішення, займала активну 
громадську позицію. 
Це була людина-борець, трудівник, генератор бага-
тьох ініціатив і вдалих ідей, які слугували людям, по-
кращували їхній добробут, вносили мир і спокій у 
сім’ї заводчан. Кожен його день був пронизаний 
турботою про людей. Дмитро Іванович завжди брав 
відповідальність на себе, чуйно ставився до кожно-
го профспілковця. Всім нам гірко від того, що доля 
відпустила Дмитру Івановичу так мало часу.
Світла пам’ять про Дмитра Івановича Рижука, його 
великі справи й задуми завжди залишиться у сер-
цях кожного члена Профспілки.

Адміністрація і профспілковий комітет ПрАТ «Укр-
профоздоровниця» висловлюють глибокі співчуття 
голові ЦК профспілки охорони здоров’я України Ко-
валь Вікторії Миколаївні та її родині з приводу смер-
ті батька – Кириченка Миколи Володимировича.
Поділяємо Ваше горе. Нехай світла пам’ять про Ми-
колу Володимировича збережеться у серцях рідних 
та усіх, хто знав і любив його.
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Д П «Санаторій «Новомос-
ковський» було створе-
но на базі будинку від-
починку ЦК Профспіл-
ки робітників металур-

гійної і гірничодобувної про-
мисловості України, що функці-
онував з 1937 року. Рішення про 
реорганізацію приймалося 1999 
року. На той час в одному з кор-
пусів у пристосованих примі-
щеннях організували спальне 
відділення на 92 ліжко-місця та 
розмістили лікувальну базу й 
адміністрацію оздоровниці. 
Технічний стан санаторію абсо-
лютно не відповідав санітарно-
гігієнічним вимогам, а фінансо-
во-господарська діяльність 
була збитковою. План обслуго-
вування в перші три роки функ-
ціонування оздоровниці вико-
нувався лише на 30–50%. Після 
призначення у 2005 році голо-
вним лікарем санаторію Олек-

сандра Андрієвського було взя-
то курс на підвищення ефектив-
ності роботи та забезпечення 
рентабельності закладу, вдоско-
налення медичного обслугову-
вання хворих, покращення 
культурно-масової роботи та 
розвитку соціальної сфери.

Крок за кроком в оздоровниці 
було здійснено реконструкцію 
всіх чотирьох корпусів, у резуль-
таті якої її потужність збільши-
лася до 294 ліжко-місць, тобто 
більш ніж утричі. В досить ко-
роткі терміни споруджено сучас-
ний бювет мінеральної води та 
приймальне відділення, проведе-
но газифікацію та телефонізацію 
закладу, реконструкцію системи 
водовідведення, збудовано очис-
ні споруди, нову котельню, про-
кладено електричні кабельні ме-
режі для зовнішнього освітлення 
території, реконструйовано сана-
торну поліклініку й придбано 
нове сучасне медичне обладнан-
ня для діагностичних обстежень 
та лікування. Значну роботу про-
ведено колективом санаторію з 

благоустрою території, створено 
систему поливу, облаштовано 
дитячий і спортивний майданчи-
ки, впорядковано пляж. Окрім 
того, проведено реконструкцію 
їдальні, обідні зали якої облад-
нані кондиціонерами, модернізо-
вано обладнання харчоблоку та 
вентиляційну систему. Кількість 
місць у їдальні доведено до 280. 
Гордістю санаторію є культурно-
діловий центр «Козацька слобо-
да».

Та найголовнішим надбанням 
цієї оздоровниці є дружний і ви-
сокопрофесійний колектив. По-
рівняно з 2005 роком кількість 
штатних працівників тут збіль-
шилася вдвічі. Поступово зрос-
тає і заробітна плата. Якщо в 2012 
році середньомісячна зарплата в 
санаторії складала 1691 грн, то в 
2013-му вже 2016 грн. За період 
усього існування оздоровниці не 
було жодного випадку заборгова-
ності із зарплати.

Колектив зріс якісно. Сьогод-
ні це випробувана та сформована 
команда професіоналів, здатна 

розробляти та впроваджувати 
нові форми послуг і новаторські 
ідеї, які сприяють підвищенню 
іміджу та подальшому розвитку 
санаторію. 

За своїм профілем цей оздо-
ровчий заклад спеціалізується 
на лікуванні захворювань киш-
ково-шлункового тракту й ендо-
кринної системи, чому сприяє 
місцева мінеральна вода та інші 
природні фактори. Водночас за-
вдяки ентузіазму працівників 
тут запроваджено нові ефективні 
лікувальні програми  «Корекція 
ваги», «Схуднення», «Очищення 
організму», «Антистрес».

Основними споживачами са-
наторно-курортних послуг ДП 
«Санаторій «Новомосковський» 
є громадяни від дитячого до пен-
сійного віку, які направляються 
до оздоровниці соціальними 
фондами, профорганізаціями 
підприємств. Чимало людей ку-
пують путівки і за власні кошти. 
Окрім українців до санаторію 
приїжджають громадяни Німеч-
чини, Австралії та Ізраїлю.

Звісно, що структура ринку 
санаторно-курортних послуг, го-
стра конкурентна боротьба за 
клієнта змушує оперативно та 
гнучко змінювати тактику робо-
ти санаторіїв залежно від спо-
живчого попиту, сезонності, від-
шукувати додаткові джерела 
надходження коштів. 

За словами головного лікаря 
оздоровниці, наразі основним на-
прямом діяльності трудового ко-
лективу є виявлення внутрішніх 
резервів збільшення чистого 
прибутку, обсягів реалізації за 
рахунок кращого використання 
виробничого потенціалу, оптимі-
зація грошових потоків для за-
безпечення платоспроможності 
санаторію. Оздоровниця має 
можливість і працює над подаль-
шим розвитком своєї лікуваль-
но-діагностичної та матеріаль-
но-технічної бази, підвищенням 
рівня комфортності, зменшен-
ням собівартості обслуговування 
хворих і збільшенням конкурен-
тоспроможності на ринку сана-
торно-курортних послуг.

-
-

-
-

-
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Відповідно до статті 43 Переліку типових 
документів, що створюються під час діяль-
ності державних органів та органів місцево-
го самоврядування, інших установ, підпри-
ємств та організацій, із зазначенням строків 
зберігання документів, затвердженого нака-
зом Міністерства юстиції України 12.04.2012 
№ 578/5, посадові та робочі інструкції пра-
цівників організації зберігаються протягом 
п’яти років (після заміни новими).
Посадові інструкції наукових працівників, 
а також посадові та робочі інструкції пра-
цівників, що працюють на важких роботах, 
на роботах із шкідливими і небезпечними 
умовами праці, мають зберігатися протягом 
75 років після затвердження.

Законом України «Про відпустки» від 
15.11.96 № 504/96-ВР (Закон про відпустки) пе-
редбачено надання двох видів відпусток без 
збереження заробітної плати: відпусток, що 
надаються працівникам в силу 
суб’єктивного права, що належить їм за за-
коном, тобто в обов’язковому порядку, і від-
пусток, що надаються за погодженням сто-
рін (роботодавця і працівника).
У своєму листі «Про надання роз’яснення 
щодо відпусток без збереження заробітної 
плати» від 19.09.2013 № 416/13/116-13 Мініс-
терство соцполітики України роз’яснило, що 
відпустка без збереження зарплати, яка на-
дається працівникові в обов’язковому поряд-
ку (стаття 25 Закону про відпустки), та від-
пустка без збереження зарплати за згодою 
сторін (стаття 26 Закону про відпустки) на-
даються лише за бажанням працівника, а не 
з ініціативи роботодавця. Тобто примусове 
відправлення працівників у відпустки без 
збереження зарплати є грубим порушенням 
законодавства про працю, за що роботода-
вець в установленому порядку має бути при-
тягнений до відповідальності.

Постановою Кабінету Мі-
ністрів України «Про за-
твердження Порядку на-
дання одноразової адрес-
ної допомоги молодим 
працівникам, залученим 
до роботи в селах і сели-
щах, та переліку профе-
сій (спеціальностей, на-
прямів підготовки), за 
якими надається така до-
помога» від 11 липня 2013 
року № 587 визначено, що 
молоді спеціалісти, які 
уклали трудові договори 
на строк не менш як три 

роки із закладами, під-
приємствами, установа-
ми та організаціями дер-
жавної та комунальної 
форми власності (органі-
зація), що розташовані в 
селах і селищах, отриму-
ють за рахунок коштів 
державного бюджету од-
норазову адресну допо-
могу в десятикратному 
розмірі мінімальної за-
робітної плати – у готів-
ковій формі.
Для отримання допомо-
ги молодий працівник 
має подати керівникові 
організації відповідну 
заяву.
У разі якщо молодий пра-
цівник, який отримав до-
помогу, відмовляється 

приступити до роботи за 
призначенням, або його 
буде звільнено за ініціа-
тивою власника або упо-
вноваженого ним органу 
з підстав, передбачених 
п. 3 ч. 1 статті 40 Кодексу 
законів про працю Украї-
ни, чи за власним бажан-
ням протягом трьох ро-
ків від початку роботи в 
організації, він зобов’я-
заний повернути суму 
фактично отриманої  
допомоги організації, 
яка її надала, для повер-
нення до державного бю-
джету.
Молодий працівник має 
право не повертати отри-
ману матеріальну допо-
могу організації:

– у разі його невідповід-
ності займаній посаді 
або виконуваній роботі 
внаслідок хвороби або ін-
валідності, що перешко-
джає її виконанню;
– у разі повної ліквідації 
організації.
Також мають право не 
повертати отриману до-
помогу молоді працівни-
ці (працівники), які є 
дружинами (чоловіками) 
військовослужбовців 
(окрім військовослуж-
бовців строкової служ-
би), у разі розірвання 
ними трудового договору 
у зв’язку з переведенням 
чоловіка (дружини) на 
службу в іншу місце-
вість.

? -

Відповідно до статті 29 
Закону України «Про за-
йнятість населення» сту-
денти вищих та учні про-
фесійно-технічних на-
вчальних закладів, що 
здобули професію (квалі-
фікацію) за освітньо-ква-
ліфікаційним рівнем 
«кваліфікований робіт-
ник», «молодший спеціа-
ліст», «бакалавр», «спеці-
аліст» і продовжують на-
вчатися на наступному 
освітньо-кваліфікаційно-
му рівні, мають право 
проходити стажування 
за професією (спеціаль-
ністю), за якою здобува-
ється освіта, на підпри-
ємствах, в установах та 
організаціях незалежно 
від форми власності, 
виду діяльності та госпо-
дарювання, на умовах, 
визначених договором 
про стажування у віль-
ний від навчання час.
Метою стажування є на-
буття досвіду з виконан-
ня професійних завдань 
та обов’язків, удоскона-
лення професійних 
знань, умінь і навичок, 
вивчення та засвоєння 
нових технологій, техні-
ки, набуття додаткових 
компетенцій.
Порядок укладення дого-
вору про стажування та 
типову форму договору 
затверджує Кабінет Мі-
ністрів України.
Строк стажування за до-
говором не може переви-
щувати шести місяців.
Стажування проводить-
ся за індивідуальною 
програмою під керівни-
цтвом працівника під-
приємства, установи, ор-
ганізації, який має стаж 

роботи за відповідною 
професією (спеціальніс-
тю) не менш як три роки.
У разі коли в період ста-
жування особа, що здобу-
ла професію, виконує 
професійні роботи, під-
приємство, організація, 
установа за всі роботи, 
виконані відповідно до 
наданих завдань, здій-
снює виплату їй зарпла-
ти згідно з установлени-
ми системами оплати 

праці за нормами, роз-
цінками, ставками (окла-
дами) з урахуванням кое-
фіцієнтів, доплат і над-
бавок.
Робота керівників стажу-
вання, призначених з 
числа працівників під-
приємства, організації, 
установи, може оплачу-
ватися підприємством, 
організацією, установою 
за рахунок коштів, пе-
редбачених на підготов-
ку, перепідготовку, під-

вищення кваліфікації 
кадрів, додатково на 
строк стажування щомі-
сяця у розмірах не мен-
ше 5% суми основної 
зарплати, яку вони отри-
мують за основним міс-
цем роботи.
Вищі та професійно-тех-
нічні навчальні заклади 
разом із роботодавцями 
сприяють студентам і 
учням у доступі до ін-
формації про можли-

вість стажування.
Запис про проходження 
стажування роботода-
вець вносить до трудової 
книжки.
Відповідно до змін до Ін-
струкції про порядок ве-
дення трудових книжок 
працівників, затвердже-
них наказом Мінсоц- 
політики від 08.11.2013  
№ 748/2354/5, заповнення 
трудової книжки вперше 
проводиться власником 
або уповноваженим ним 

органом не пізніше тиж-
невого строку з дня при-
йняття на стажування 
студента вищого, учня 
професійно-технічного 
навчального закладу, які 
здобули професію (квалі-
фікацію) за освітньо-ква-
ліфікаційним рівнем 
«кваліфікований робіт-
ник», «молодший спеціа-
ліст», «бакалавр», «спеці-
аліст» і продовжують на-
вчатися на наступному 

освітньо-кваліфікаційно-
му рівні. 
Під час внесення запису 
у трудову книжку про 
стажування зазначаєть-
ся посада; період та міс-
це проходження (струк-
турний підрозділ) стажу-
вання; спеціальність 
(кваліфікація) або профе-
сія (кваліфікаційний рі-
вень) стажиста. Підста-
вою для таких записів є 
наказ про проходження 
стажування.

-

? -

-
-

? -
-

? -

|

Час догляду за інвалідом I групи у період до 
01.01.2005 зараховується до страхового стажу 
при призначенні пенсії на підставі акта об-
стеження фактичних обставин здійснення 
догляду, що його мають скласти місцеві ор-
гани Пенсійного фонду на підставі відомос-
тей, одержаних від органів управління жит-
ловим фондом, сільських, селищних рад на-
родних депутатів, опитування осіб, за якими 
здійснюється догляд, та їхніх сусідів, інших 
даних. Це передбачено Порядком підтвер-
дження наявного трудового стажу для при-
значення пенсій за відсутності трудової 
книжки або відповідних записів у ній, за-
твердженим постановою Кабінету Міністрів 
України від 12.08.93 № 637.
Натомість час такого догляду після 01.01.2005 
зараховується до страхового стажу за умови 
отримання допомоги (компенсації) по догля-
ду за інвалідом I групи, – за даними, що міс-
тяться в системі персоніфікованого обліку.

?
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В
есна вабить не тільки те-
плом і зеленню, а ще й 
початком добрих справ, 
а надто якщо вони сто-
суються піклування про 

дітей.
Ось і минулими вихідними 

в парку ім. Т. Шевченка від-
бувся фестиваль під гаслом 
«Купуючи печиво, ви даруєте 
надію». На сцені виступали 

гурти й аматори з 
розважальними та 
запальними шоу-
програмами. Захід 
проводився у форма-
ті ярмарку, на яко-
му гості могли придбати домашню випічку, цукерки 
та солодощі на будь-який смак. Також тут можна 
було купити цікаві дрібнички для дому, іграшки і 
прикраси hand-made. А для наймолодших відвідува-
чів проводилися майстер-класи з кулінарії, розпису 
фігурок із глини, орігамі тощо. Усі кошти, зібрані на 
доброчинному фестивалі, будуть спрямовані на до-
помогу дитячим будинкам, школам-інтернатам, а 
також на лікування маленьких пацієнтів.

Головне – презентація

Ось такі прикраси для оселі, душі та натхнення міг знайти кожен 

Одне слово: смаколики!

Варення на будь-який смак

Дуже приємно просто сісти й відпочити на газоні

Ліпити, малювати, фарбувати –  
це завжди весело

Приготування ласощів для дітей,  
мабуть, цікавіше, ніж їх куштування…
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У
сім відомий крилатий ви-
слів Теренція: «Я людина, й 
ніщо людське мені не 
чуже». Звісно, можна вклас-
ти який завгодно сенс у дру-

гу частину цієї фрази, та все ж ві-
риться, що більшість цивілізованих 
людей погодяться, що окрім усіля-
ких людських вад йдеться переду-
сім про гуманізм. Адже homo й має 
бути гуманним. Гадаю, не в останню 
чергу це стосується ставлення люди-
ни до тварин, надто тих, чиє життя й 
здоров’я повністю від неї залежать. 
У принципі, це окрема, серйозна й 
дуже сумна тема, з огляду на дикун-
ські вчинки деяких наших недороз-
винених земляків, змальовані в ЗМІ.

А формально приводом для цього 
матеріалу стали два повідомлення-
враження. Наприкінці квітня ц. р. в 
Інтернеті було розміщено ролик та 
інформацію про те, що в столичному 
Маріїнському парку прогулював-
ся... молодий лев на ім’я Кайл. Його 
мати померла при пологах, і левеня 
виховали дресирувальники. Цілком 
ручного півторарічного (але могут-
нього!) Кайла, мов слухняне собача, 
вів на повідку його дресирувальник; 
з’ясувалося, що то була промоакція 
одного з українських цирків. Лев ви-
являв виняткову доброзичливість до 
оточуючих – так само, як і відвідува-
чі парку до нього, люди фотографу-
вали царствену тварину, а сміливі 
навіть гладили. Одне слово, колись 
«по улицам слона водили», а нині 
лева, й це була добра акція, позитив-
на – унаочнене гуманне ставлення 
до тварин, пробудження в людях лю-
дяного.

Другий момент – ювілей Київ-
ського зоопарку. У березні поважно-
му закладу виповнилося 105 років. І 
їй-право, хотілося б щиро поаплоду-
вати! Пригадується, за радянських 
часів усе тут працювало з точністю 
годинникового механізму, й відві-
дини столичного зоопарку незмінно 
приносили задоволення й насолоду 
як малечі, так і цілком дорослим 
людям: здорові тварини, чисті во-
льєри... А ось в останнє десятиріччя, 
як не прикро, наш улюблений звіри-
нець, яким пишалася мало не вся 
країна, занепав. У 2007 році, повідо-
мляє kiev.unian.net, Київський зоо-
парк було виключено з Європей-

ської асоціації зоопарків та акваріу-
мів (EAZA) за низку порушень, нена-
лежні умови утримання тварин та 
недодержання правил асоціації. А 
2010-го його визнано одним з п’яти 
найгірших зоопарків світу (за ре-

зультатами дослідження газети Bild 
та організації захисту тварин РЕТА). 

Чи можна віднести наявність, а 
надто належне утримання зоофонду 
такого парку до питань культури в 
широкому сенсі і культури душі та 
господарювання у вужчому? Безза-
перечно! До слова, довгі роки зоопар-
ки підлягали саме Міністерству 
культури України. Та з певного часу 
культура в державі почала занепа-
дати так стрімко – починаючи з 
орфографії й закінчуючи непрофесі-
оналізмом, що, зокрема, й долі со-
тень безневинних тварин, зачинених 
у клітках, виявились на щонайдаль-
шій периферії уваги передусім влад-
них органів. 

Згадаймо, скільки разів змінюва-
лося керівництво Київського зоопар-
ку й, відповідно, його команда! 
Скільки було гучних скандалів, 
скільки тварин загинуло! Лише 2010 
року помер індійський слон Бой, 
верблюдиця Майя, самка бізона Вія, 
три пінгвіни Гумбольдта; крім того, 
йшлося про спроби з боку невідомих 
отруїти яків. Узагалі всі нещастя 
гуртом списувалися на «невідомих», 
і розрулити трагічну ситуацію спро-
можна була б хіба тверда й мудра 
господарська рука. На жаль, як по-
казав час, дефіцитна.

Приблизно тоді ж Мінприроди 
ухвалило перепідпорядкувати Ки-
ївський зоопарк собі, створило ко-
місію з провідних фахівців з утри-
мання тварин у неволі та директо-
рів українських зоопарків задля ви-
вчення безпрецедентної ситуації 
стосовно загибелі тварин у столиці 
(korrespondent.net). Принаймні, 
представник Державної служби за-
повідної справи акцентував, що 
Мінприроди наполягатиме на виве-
денні столичного та інших зоопар-
ків із підпорядкування міській вла-
ді та Мінкультури й туризму. 

Проте, схоже, Київський зоопарк 
лишається комунальною власністю, 
належить територіальній громаді 

міста Києва. Й, на жаль, як виявило-
ся, навколо нього до сьогодні не 
припиняються «розбірки». Принай-
мні, forumspaskiev.org.ua повідо-
мляє: прес-служба Громадянської  
компанії «Форум порятунку Києва» 
спростовує повідомлення працівни-
ків зоопарку, що координатор цієї 
ГК Віталій Черняхівський буцімто 
зірвав зустріч колективу зоопарку 
та його Громадської ради, яку очо-
лює київський екс-мер Олександр 
Омельченко, з главою КМДА Воло-
димиром Бондаренком. Навпаки, 
мовляв, координатора (який вхо-
дить до складу керівництва ради, за 
112.ua/obshchestvo) брутально ви-
дворили із зали, бо він тримав пла-
кат із зображенням слона та напи-
сом: «Я тварина, й цілком залежу 
від вас, люди!». «Виникає питання 
про відповідність осіб, що взяли 
участь у нападі, тим посадам, які 
вони обіймають, адже подібна агре-
сія може виникнути й стосовно тва-
рин. Прес-служба ГК «Форум поря-
тунку Києва» висловлює недовіру 
керівництву зоопарку», – зазначає 
джерело.

Звичайно, «бег на месте – обще-
примиряющий», але ж не конструк-
тивний! У нас усе, як і раніше: зала-
штункова метушня, взаємні незадо-
волення й докори, бажання щось ві-
дібрати, поділити. Тож про яку 
омріяну суспільством прозорість 
може йтися? Про який прогрес, 
коли «ніщо людське не чуже» при-
четним до цієї справи особам? Але 
до чого тут тварини, вони ж не зави-
нили! Вони, як і раніше, цілком за-
лежать від людей! Точніше – від 
людського фактора. Тож віртуаль-
ний слон Черняхівського в принци-
пі довкола правий.
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Н
а «Азоті» до всього 
підходять ґрун-
т о в н о ,  т о ж  у 
спортклубі підго-
тували тисячі роз-

рядників, значкистів «Го-
товий до праці та оборо-
ни», кілька майстрів спор-
ту міжнародного класу, 
понад 100 майстрів з різ-
них видів спорту. Бажаю-
чі мають змогу займатися 
легкою та важкою атлети-
кою, багатоборством, бо-
ротьбою, волейболом, го-
родками, хокеєм і фігур-
ним катанням на ковзанах 
(підприємство, крім зви-

чайного Палацу спорту та  
стадіону, збудувало й Льо-
довий палац), і навіть під-
водним плаванням та аль-
пінізмом. Прикметно, що, 
в свою чергу, підводники 
й альпіністи допомагають 
рідному підприємству в 
ремонті гідротехнічних та 
висотних промислових 
споруд. 

…Ветеранів спорту 
вшановували урочисто, з 
великою повагою. У цьому 
взяли участь керівники 
підприємства, його проф-
спілкової організації, 
представники міської 
ради, обласної ради галу-
зевої профспілки, спорід-
неного підприємства – 
горлівського концерну 
«Стирол». Були вручені 

нагороди й переможцям 
ювілейної 50-ї виробничої 
спартакіади «Азоту», кра-
щим цеховим спортивним 
активістам.

Багато хто не зустрі-
чався вже дуже давно. Як 
палко обіймалися ті, на 
кого й зараз рівняються! 
Чемпіони й чемпіонки ви-
щого ґатунку – Марина 
Остапенко, Ніна Величко, 
Лідія Усатенко, Віктор 
Журба, Микола Джелієв, 
Євген Ігнатов… 

Коли на сцені з’явилися 
улюбленці вболівальників 
– гравці команди «Хімік» 
різних років на чолі з голо-
вним тренером, майстром 
спорту Олексієм Городо-
вим, залою натхненно про-
лунало: «Хімік» – чемпі-

он!». Свого часу команда 
була чемпіоном України у 
класі «Б», нині відзнача-
ється на обласних турні-
рах. Голова Луганської об-
ласної федерації футболу 
Віктор Безрук вручив ве-
терану команди, тренеру 
Миколі Курінному вищу 
відзнаку Федерації футбо-
лу України.

…Про всі епізоди свята, 
що тривало більше двох 
годин, не розповісти. Лу-
нали пісні різних років, 
«запалювали» сучасні тан-
ці молодіжних колективів 
та, звісно ж, феєрверки. 
Але головним був вогонь 
у серцях. Як запорука 
того, що чудова спортивна 
естафета триватиме й 
далі.
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Голова облради ФСТ «Україна» Владислав Кушнірчук  (право-
руч) разом з головою профкому Сергієм Шпонтаком обгово-
рюють питання діяльності ДЮСШ 

Вшанування ветеранів спорту



Газета виходить із 1990 року. 
Перереєстрована 14.09.2006. 
Свідоцтво № 11737-608ПР.

Директор підприємства  
та головний редактор – 

Олексій ПЛАКСІН

Редакцiя листується з читачами тiльки на сторiнках газети. Газета публiкує також тi матерiали, в яких думки 
авторiв не збiгаються з позицiєю редакцiї. Відповідальність за достовірність фактів у публікації або рекламі 

несе автор. Рукописи не рецензуються i не повертаються.  Матеріали, позначені  ®, друкуються  
на правах реклами. При передруку посилання на «Профспiлковi вiстi» обов’язкове.

Передплатний індекс: 22152.
Адреса редакції:  01042, м. Київ, бульв. Дружби народів, 5,  

е-mail: profvisti@ukr.net; сайт: psv.org.ua.  
Зам. T-2010-25UA20. Загальний наклад –  9 948 прим.

Газета віддрукована у ПрАТ  «Сьогодні Мультимедіа»  
Засновник – Федерація  

профспілок України.

 

Видавець – пiдприємство   
«ПРОФIНФОРМ» ФПУ.

www.psv.org.ua

.16

-
-

profvisti@ukr.net. 

-
-

 
 

 

Приготування
1. Яйця ретельно збити з 
цукром, додати кефір, роз-
топлене масло, борошно, 
яке перед цим змішати з 
порошком до печива.
2. Тоді додати чорниці та 
обережно все перемішати, аби не потовкти ягоди.
3. Пекти у розігрітій до 180 градусів духовці приблизно 20 
хвилин. Зверху можна притрусити цукровою пудрою, какао 
або полити шоколадом. З такої кількості тіста отримаєте при-
близно 15 кексів.
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Спішський Град – візитівка східної Словаччини, один із най-
більших середньовічних замків Центральної Європи. Його 
кам’яні мури було зведено у першій половині XIII – середині 
XV століття. Замок розташований у мальовничій сільській міс-
цевості, тому тут доволі часто знімаються художні фільми, як-
от «Серце дракона» та «Останній легіон».
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Вартість передплати на 2014 рік:

газета 

Передплатити видання мож-
на в будь-якому поштовому 
відділенні України за -
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Розпочинається сезон ягід, і чорниці за своїми корисними власти-
востями посідають провідні позиції, адже поліпшують зір. Спро-
буйте приготувати ці смачні кекси та сповна насолоджуйтеся 
свіжими ягодами!


